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P. b. b.

Ponovoletno razmišljanje
Zdrknili smo v novo leto, 93. 

tega zadnjega stoletja pred tret
jim tisočletjem. Stisnili smo si 
roke in si zaželeli Srečno. Ob 
teh slavnostnih trenutkih smo 
pozabili, da živimo na „otoku 
blaženih“. Vsem na tem ljubem 
svetu ni bilo tako lepo. V Sara
jevu je zaradi mraza in pod
hranjenosti pa tudi bolehnosti 
umrlo precej starcev, bolnikov 
in otrok. V Somaliji kljub inter
venciji Združenih držav pod 
firmo OZN od lakote umirajo, 
Američani pa so baje v teh treh 
tednih že na mnogih mestih iz

vrtali vrtine, da bi tam našli na
fto. V Bosni in Hercegovini je 
baje ni, zato tam ni pričakovati 
njihove „pomoči“. Edinole, če 
jih bo v to prisilil arabsko-mu- 
slimanski svet, ki pa je ima za
dosti!

Na Hrvaškem je podivjani 
gardist v silvestrski noči s kalaš- 
nikom pobil kar deset prazno
valcev, in to v župnijskem pro
storu. Pred Shetlandskim otoč
jem se je potopil liberijski tan
ker s 85.000 tonami nafte, ki 
more ogroziti obale vsega oto

čja. Evropska skupnost je, kot 
vse kaže, nemočna. Vojna na 
Balkanu se lahko hitro razširi, 
mi pa se bomo uspavali na „o- 
toku blaženih“, kot da se nas to 
ne tiče, sovražili priseljence, 
tujce in begunce. Ukvarjali se 
bomo z notranjimi slovenskimi 
razprtijami po načelu, kdo bo 
močnejši, katera osrednja orga
nizacija naj bi propadla za ceno 
uveljavitve „močnejšega“. Saj 
ni čudno, saj mejimo na Bal
kan!

Jože Rovšek

Med tradicionalne prireditve naših društev po 
vsej Koroški sodijo prednovoletna praznova
nja. V nedeljo, 27. decembra, je pri Cingelcu na 
Trati eno takih prireditev pripravilo SPD „Bo
rovlje“. Pester kulturni spored so oblikovali 
dekliški zbor pod vodstvom Edija Oražeja, 
moški zbor, ki ga vodi Roman Verdel, ter Julija 
(na sliki) in Roman, ki sta na flavti in klavirju 
zaigrala božične skladbe.

Krivična razdefitev Bosne
2 lili!IItuja nadaljnjo vojno!
V torek se je v Ženevi končal 

prvi del pogajanj med tremi 
sprtimi stranmi v Bosni in Her
cegovini. Sopredsednika kon
ference o Jugoslaviji Cyrus 
Vanče in lord David Owen sta 
prisilila bosanskohercegovske- 
ga predsednika in vodjo Mus
limanov Alijo Izbetbegoviča, 
da se je prvič po začetku krva
ve drame pogovarjal z vodjo 
bosanskih Srbov Karadžičem , 
katerega so sicer v Bosni raz
glasili za vojnega zločinca. Kaj 
sta na tej konferenci počela 
hrvaški predsednik Franjo 
Tudjman in predsednik tako

imenovane ZR Jugoslavije Čo- 
sič, saj njuni državi „nista vple
teni v bosansko vojno“,bosta 
sopredsednika že vedela.

Vsem sprtim stranem so v 
Ženevi razgrnili zemljevid 
kantonizacije BiH v podobi ti
grove kože. Razdeljena naj bi 
bila na deset provinc, od kate
rih pa naj ne bi bila nobena et
nična čista. Večinsko prebi
valstvo naj bi bilo srbsko v še
stih kantonih (okrog 70% 
ozemlja), v dveh naj bi bili v 
večini Hrvati, v dveh (najmanj
ših) pa Muslimani.

Alija Izbetbegovič o taki

razdelitvi ni hotel podpisati z 
utemeljitvijo, da bi to legalizi
ralo srbsko okupacijo v njegovi 
državi. Hrvata Tudjman in Bo- 
ban) sta bila zelo zadovoljna, 
Srbi pa tudi. Slednji bodo 
morda celo pripravljeni pogo
varjati se o delnih korekcijah 
kantonalnih meja, seveda v 
svojo korist zaradi boljše pove
zave s kninsko srbsko republi
ko na Hrvaškem.

Svetovna orgnaizacija pod 
vodstvom Butrosa Galija, Ev
ropska skupnost in ZDA 
(Vanče, Owen) so na tej kon
ferenci torej hotele legalizirati

trenutno stanje v BiH. Temu 
se je tokrat uprl Izbetbegovič. 
Kdo bo torej kriv za neuspeh 
ženevskih pogajanj? Uradno 
Srbi, ki so vodili agresivno voj
no, v končni konsekvenci pa 
Muslimani, ki da nočejo po
ložiti orožja, pristati na dejstva 
in se odreči svoji domovini.

Kaj pa grožnje Varnostnega 
sveta? Dokler velja tajni spora
zum na liniji Moskva-Be- 
ograd-Atene, ni pričakovati 
odločnejše intervencije, tem
več lokalizacijo konflikta in 
libanonizacijo Bosne in Herce
govine. J.R.

Celovško
gledališče

Med vsemi avstrijskimi 
gledališči je celovško mest
no gledališče tisto, ki ima 
najbolj razprodane sedeže. 
To je treba pripisati novi 
zasedbi v vodstvu gledališča 
na čelu z intendantom Pfle- 
gerlom in odličnim igral
skim potencialom.

Celovško kulturno sceno 
pa je nedvomno poživilo 
tudi plesno gledališče (Ika
rus) in pa gledališče za slu
šno prizadete. Preteklo leto 
je bilo na kulturnem 
področju zelo uspešno, tudi 
zaradi novega zakona o 
pospeševanju kulture, na 
splošno pa obstaja večja pri
pravljenost za novosti.

Aliansa
razuma

Državni poslanec dr. 
Dieter Antoni je pozval po
litike, ki se zavedajo svoje 
odgovornosti, naj z dejanji 
nastopijo proti sovraštvu in 
nasilju. Leto, kije pred na
mi, naj bo bolj v znamenju 
tolerance, pripravljenosti 
do pomoči in do skupnosti. 
Obenem se je treba jasno 
distancirati od vseh radikal
nih in nasilnih tendenc.

Antoni se zavzema za to, 
da bi imeli begunci boljše 
možnosti za življenje v 
Avstriji: „Dolžnost vsako
gar je, da spoštuje dosto
janstvo soljudi. Hujskanje 
proti manjšinam ne sme 
imeti prostora v humanistič
no usmerjeni družbi. Izbru
hi sovraštva in nasilja z vse
mi posledicami v minulem 
letu naj bodo vzrok, da vsak 
dobro premisli o svojem 
osebnem ravnanju.

Prihodnji petek vsi 
na demonstracijo proti 
sovraštvu do tujcev!

V petek, 15. 1. bo ob 17. uri 
na Novem trgu v Celovcu ve
riga luči za toleranco, ki jo pri
pravlja „Platforma proti mržnji 
do tujcev“. S to manifestacijo, 
ki jo podpirajo Mladi socialde
mokrati, cerkvene organizaci
je, študentske organizacije, vi
sokošolska zveza, ÖIE, Zele
na alternativa, KP A, Alpen- 
Adria-Alternativ, ZSO, orga
nizacije srednješolskih šolarjev 
idr. želi Platforma proti mržnji 
do tujcev javno opozoriti na to
leranco in spoštovanje ljudi. Is
tega dne bodo podobne verige 
luči po vsej Avstriji. Vseav- 
strijska zaključna prireditev pa 
bo 23.1. na Dunaju. Sterni ak
cijami nameravajo iniciatorji 
nasprotovati Haiderjevemu re
ferendumu in prebivalstvo 
pozvati k humanosti in toleran
ci.

V času evropske integracije 
in v času, ko v soseščini divja 
krvava vojna, je takšno opozo
rilo še kako potrebno. Sovrašt
vo do tujcev se lahko kaj hitro 
spreobrne v sovraštvo do av
tohtonih manjšin. Zato poziva
mo vse pripadnike slovenske 
narodnostne skupnosti, da se 
te manifestacije udeležijo v čim 
večjem številu!

Udeležba pri verigi luči ne 
sme biti odvisna od ideološke, 
strankarske ali narodne pri
padnosti, saj gre za naš skupni 
prostor, katerega oblikujemo 
vsi in od vseh nas je odvisno, v 
kako zastrupljenem družbe
nem ozračju bomo živeli. Pri
ložnost imamo, da vidno poka
žemo svojo usmerjenost k tole
ranci in sožitju.

9. 1. 1993, 20.00
Dom sindikatov/ÖGB-Haus. Celovec
Igrajo:

,\ctt' Time* Big Band Šmihel 
Ansambel Rubin • Agropop
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Gradiščanski Hrvati
proti etnični zbornici

Organizacije gradiščanskih šolstvu na Gradiščanskem. 
Hrvatov so se na skupnem se- Smolle se je namreč kot
Stanku, ki je bil 19. dec. lani, 
izrekle proti etnični zbornici. 
Kot je znano, je pobudo za ta
ko zbornico dal Informacijski 
center narodnih skupnosti na 
Dunaju, katerega predsednik 
je Karel Smolle. Zanimivo je, 
da se je proti zbornici izreklo 
tudi Hrvatsko kulturno društ
vo, ki je vključeno v Smodejev 
center. Očitno so odnosi zno
traj centra zelo napeti, kajti iz 
glasila HKD je razvidno, da je 
le-to v pismu ministru Scholtnu 
in predsedniku deželnega šol
skega sveta Smodeju in centru 
odvzelo vsakršno kompetenco 
za pogajanja o dvojezičnem

predsednik centra pogajal s 
šolskim ministrstvom glede 
spremembe dvojezičnega šol
stva na Gradiščanskem.

Odklonilno stališče gradiš
čanskih Hrvatov do etnične 
zbornice je dokončno pokopa
lo idejo za to zbornico tudi po 
tej plati, saj hrvaška manjšina 
na Gradiščanskem, kot naj
močnejša avstrijska narodnost
na skupnost, v celoti odklanja 
tak model. Za uvedbo etnične 
zbornice pa bi bila potrebna 
sprememba avstrijske ustave, 
za katero bi se morale izreči 
vse avstrijske narodne skup
nosti.

Leto 1992 
za avstrijske manjšine

„Seveda je ostalo še mnogo 
odprtih vprašanj, je rekla par
lamentarka Terezija Stoisič, 
vendar je optimistična, da bo 
tudi prihodnje leto mogoče 
dokončno rešiti nekaj proble
mov. Težišča bodo predvsem v 
ureditvi financiranja Romov 
in Sintov, pa tudi v finančni 
podpori za vse manjšine. Čim- 
prej je treba urediti tudi dvoje
zični pouk v četrtem razredu 
ljudskih šol na Koroškem, dvo
jezične krajevne table na Gra
diščanskem in ustanoviti 
sosvet za gradiščanske Hrvate, 
razširiti veljavno območje za 
slovenščino kot uradni jezik, 
kot to ustreza državni pogodbi 
in ne nazadnje ustanoviti 
sosveta za Čehe in Slovake.

Minulo leto je Stoisičeva 
ocenila za načelno pozitivno. 
Med uspehe je šteti med dru

gim zvišanje finančne podpore 
za manjšine s 24 na 37,5 milijo
na, priznanje Romov in Sintov 
kot manjšine, preprečitev lo
čevanja otrok v dvojezičnih 
šolah na Gradiščanskem po 
koroškem modelu, uveljavitev 
slovenščine zunaj uradnega 
dvojezičnega ozemlja, prizna
nje slovaške manjšine, odprtje 
dvojezične gimnazije v Ober- 
wartu, zvišanje števila hrvaško 
in madžarsko govorečih, osnu
tek zakona o dvojezičnem šol
stvu na Gradiščanskem in 
ustanovitev nadstrankarskega 
komiteja „SOS sočlovek“, ki 
nastopa proti sovraštvu do tuj
cev in za toleranco.

Stoisičeva se zahvaljuje tudi 
vsem zastopnikom manjšin in 
politikom, ki so v minulem letu 
prispevali k aktivni manjšinski 
politiki.

Resolucija KSSS na Dunaju
Klub slovenskih študentov in študentk na Dunaju je sprejel sle

dečo resolucijo:
Inozemci/ke postajajo grešni kozli za gospodarske probleme 

ter za naraslo brezposelnost ali pa za stisko na stanovanjskem in 
šolskem področju. Haiderjeva ljudska zahteva, ki nasprotuje du
hu ustave, je doslej višek njegovega populizma.

Vzdušje, ki bi nastalo v primeru uresničitve ljudske zahteve 
svobodnjakov, bi bilo več kot sovražno, razraščale bi se policij
ske metode države in ovaduštvo. Sramotna oskrunitev židovske
ga pokopališča v Železnem kaže, kaj lahko pričakujemo.

Ljudska zahteva ni nastala sama od sebe. Podlago zanjo so pri
pravili sovražni ukrepi vlade zoper tujce (poostritev zakonov za 
azil, za bivanje tujcev ter nastop vojske ob meji). Vladni stranki 
ljudsko zahtevo sicer odklanjata, kljub temu pa se še naprej zana
šata na tujcem sovražne zakone in zagovarjata mirovanje.

Oboje je voda na Haiderjev mlin. Sovražna politika proti tuj
cem izkazuje njegov desnoekstremni in rasistični diskurs, za
upanje v samo običajni politični vsakdan preprečuje zdramitev, 
ki bi bila zelo nujna. Nasprotno, mi želimo ukrepati, preden bo 
prepozno. Naš cilj je ustvariti široko gibanje, ki bi vneslo odpor 
proti ljudski zahtevi v mnoga družbena področja. Obstoječi ko
miteji naj se med seboj povežejo, nove pobude naj se sprožijo na 
delovnem mestu, na univerzah in v šolah.
• „Ne“ za ljudsko zahtevo proti inozemcem/kam;
• odprava vseh tujcem sovražnih zakonov, ker sistematično za
postavljajo ljudi določenega porekla in zato nasprotujejo člove
kovim pravicam.

Zato skupno za:
• „amnestijo“ za vse, ki so že samo zaradi svojega bivanja - na 
osnovi obstoječih zakonov-v Avstriji „ilegalizirani“;
• državljanske pravice za „inozemske“ kolegice in kolege;
• več sredstev za šolsko integracijo. Uvedba dodatnih učiteljev/ 
ic tudi za višje šole;
• možnost pravičnega postopka za azil;
• razširitev pojma „azil“ na specifični aspekt žensk, siromaštva 
in okolja;
• uvedbo socialne in gospodarske politike, ki ne dopušča nasta
nek „potrebe“ po grešnih kozlih.

Podpiramo iniciativo „Ljudje proti sovraštvu do tujcev“.

Obsežen program Biroja 
za slovensko narodno skupnost

Pred novim letom se je na 
tiskovni konferenci predstavil 
Biro za slovensko narodno 
skupnost pri Koroški deželni 
vladi. Njegov vodja dr. Pavel 
Apovnik je skupno s sodelav
cem mag. Karpfom in namest
nikom deželnega glavarja dr. 
Anderwaldom opisal njegov 
namen, naloge in načrte.

Ta biroje ustanovil nekdanji 
deželni glavar Haider, služil pa 
naj bi predvsem ustvarjanju 
sožitja med večino in manjši
no. Naloge biroja so v izdelavi 
konceptov in zavzemanju sta
lišč k osnutkom zakonov, prav 
tako pa naj bi bil nekakšna 
posredovalnica med Uradom 
deželne vlade in sosvetom.

Biro sistematično izdaja 
publikacije o narodnostni 
skupnosti v obeh jezikih, 
mesečno sestavi poročilo o 
zbranem materialu, je pa tudi 
prevajalski servis za deželno 
vlado in okrajna glavarstva 
Celovec, Velikovec in Beljak. 
Prav tako se na biro obračajo 
občine, kadar potrebujejo pre
vode.

Vsakoletna priprava manj
šinskih kongresov zahteva 
veliko časa in angažiranja, za 
prihodnje leto je tak kongres 
načrtovan spet na podeželju

(letos je bil v Celovcu). Aprila 
1. 1993 nameravajo prirediti v 
Spittalu ob Dravi slovenski 
kulturni teden z razstavo slo
venskih slikarjev, zborovskim 
koncertom, predavanji, lite
rarnim branjem in predstavi
tvijo slovenskih založb. S 
Krščansko kulturno zvezo se je 
biro v tej zadevi že povezal.

Gospod Apovnik se je 
pohvalil, da mu je uspelo iz 
deželnega sklada za pospeše
vanje kulture tudi za koroške 
Slovence izposlovati nekaj 
podpore, pri čemer mu je 
pomagala KKZ. V vprašanju 
integracije slovenske glasbene 
šole dr. Apovnik meni, da 
Musikschulwerk ne more 
naenkrat prevzeti 370 učencev, 
pa tudi dvojezičnih glasbenih 
učiteljev je premalo. Biro pa 
praktično nima nobenega 
vpliva na izobraževalni sistem 
dvojezičnih učiteljev in otro
ških vzgojiteljic.

Na vprašanje o slovenskem 
zastopstvu v deželnem zboru, 
je gospod Apovnik odgovoril, 
da je „človek z dvema srcema“; 
kot uradnik je neopredeljen, 
kot podpredsednik Narodnega 
sveta pa je za olajšan vstop v 
deželni zbor ali za virilni man
dat. S.W.

Vodja Biroja dr. Pavel Apov
nik

Slovenski politični barometer
V prvem javnomnenjskem 

povpraševanju po volitvah in 
pred dokončno koalicijsko po
godbo strank, ki jo je opravila 
Delova agencija Stik, na listi 
popularnosti slovenskih politi
kov spet vodi predsednik Mi
lan Kučan, sledi mu premier 
dr. Janez Drnovšek, do osme-

Na prednovoletni seji nove
ga državnega zbora R. Sloveni
je so poslanci po dolgem uskla
jevanju za predsednika izvolili 
dosedanjega podpredsednika 
vlade iz vrst liberalnih demo
kratov Hermana Rigelnika, za 
podpredsednika pa dr. Leva 
Krefta, prenovitelja iz Združe
ne liste, ter krščanskega demo
krata Miroslava Mozetiča. 
Tretji podpredsednik bo izvol
jen na seji prihodnji teden. Ob 
volitvah je prišlo do zapleta z 
Lojzetom Peterletom, kije za
dnji trenutek vložil svojo kan-

ga mesta pa so še Jelko Kacin, 
Janez Janša, dr. Dimitrij Ru
pel, dr. Dušan Plut, Igor Bav
čar in dr. France Bučar. Tokrat 
sta presenetljivo slabo odreza
la dr. Jože Pučnik in Lojze Pe
terle, ki sta zdrsnila štiri mesta, 
ki sta izgubila po štiri mesta in 
zasedata 13. in 14.mesto.

didaturo za predsednika držav
nega zbora. V odgovoru na Pe
terletove očitke liberalnim de
mokratom in v pojasnilo tako 
pozne kandidature je predsed
nik LDS in sedanji premier dr. 
Janez Drnovšek zapisal, da je 
bilo Peterletu mesto predsed
nika ponujeno in da se je odlo
čil za kandidaturo, ko je bilo že 
prepozno, Peterle pa je svojo 
odločitev utemeljil s tem, da je 
šele sredi dne zvedel, da je bil 
za predsednika državnega sve
ta izvoljen dr. Ivan Kristan, 
prav tako liberalni demokrat.

Težavno
sestavljanje
koalicije

Predsednik na volitvah naj
uspešnejše stranke liberalnih 
demokratov dr. Janez Drnov
šek je strankam ponudil koali
cijsko pogodbo za sestavo nove 
vlade. K sodelovanju je pova
bil vse stranke razen Slovenske 
ljudske in Slovenske nacional
ne stranke. Prva se je po volit
vah izrekla za opozicijo, druga 
pa je zaradi svojega desnoradi- 
kalnega programa za koalicijo 
nesprejemljiva. Za sodelova
nje so se doslej pozitivno izrek
le leva Združena lista, Pučni
kova Socialno demokratska 
stranka, Bavčarjava Demo
kratska stranka, Zeleni Slove
nije pa so izjavili, da bi sicer ra
je ostali v opoziciji, vendar ne 
bodo ovirali sestave koalicije. 
Največ pomislekov imajo Pe
terletovi krščanski demokrati, 
ki niso pripravljeni sodelovati 
v veliki koaliciji s prenovitelji 
(Združena lista), vsekakor pa 
bi želeli biti v desnosredinski 
vladi.

Do pretekle srede so poslan
ske skupine vseh državnozbor
skih strank izbrale svoje vodje: 
poslance liberalnih demokra
tov vodi Jožef Školč, Združene 
liste Miran Potrč, krščanske 
demokrate Ignac Polajnar, 
vodja poslanske skupine Slo
venske nacionalne stranke je 
njen predsednik Zmago Jelin
čič, Zelenih Slovenije Leo Še
šerko, Slovenske ljudske stran
ke Franc Zagožen, Dimitrij 
Rupel je vodja poslancev de
mokratske stranke, socialne 
demokratske poslance pa bo 
začasno vodil Vitodrag Pukl.

Nove denarne enote
Mladi varčevalci v Sloveniji bodo spet lahko s kovanci povnili 

svoje hranilnike. Banka Slovenije je namreč ob novem letu izdala 
štiri kovance, in sicer za deset stotinov, petdeset stotinov, en, dva 
in pet tolarjev. Na njih so podobe živali, kovali pa so jih v češki 
kovnici v Pragi. Po novem letu pa bodo izdali dvestotolarski ban
kovec na katerem bo upodobljen Jakob Gallus, kmalu zatem pet- 
desettolarskega z likom Jurija Bege, pozneje pa še pettisočtolar- 
skega s podobo slikarke Ivane Kobilica.

Izvoljeni vodstvi državnega zbora in sveta



Med tesnobo in dolžnostjo
Avstrijski zunanji minister Alois Mock je bil med prvimi, ki je 
imenoval krivica za dogodke v razpadli in razpadajoči Jugoslavi
ji. To je Srbija oz. Miloševičev režim, je bilo njegovo mnenje, ki 
ga je doslej že večkrat ponovil in zahteval odločno posredovanje 
mednarodne skupnosti. Kljub temu pa Avstrija s preostankom 
Jugoslavije, t. im. ZR Jugoslavijo, ni pretrgala diplomatskih 
odnosov, temveč jih je le močno zmanjšala in omejila na najnuj
nejše. V avstrijskem diplomatskem predstavništvu v Beogradu je 
že šesto leto koroški Slovenec Ciril Štern. Ob božičnih in novolet
nih počitnicah je bil na krajšem oddihu na svojem domu v Rikarji 
vasi. Ob tej priložnosti sva opravila pogovor o stanju v Beogradu 
in o njegovih pogledih na razvoj dogodkov. Pri tem nisva zahajala 
v uradno avstrijsko politiko do Srbije in globalne balkanske krize.
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Gospod Stern, kako v zad
njem letu doživljate Beograd?

Vsako delovno mesto v ino
zemstvu ima svoje posebnosti, 
ki so odvisne predvsem od 
tamkajšnjih razmer. Sedanja 
situacija v Beogradu ima zelo 
velik vpliv tudi na osebno 
počutje. Najbolj se čuti v smeri 
izolacije, saj skoraj ni več 
diplomatskega druženja, ki je 
za tako delo normalno in tudi 
potrebno. To je skoraj zamrlo, 
četudi v Beogradu ni spopa
dov. Srbija išče krivce za 
nastalo situacijo zunaj nje in 
obtožuje tako imenovano 
mednarodno zaroto, to pa 
vpliva na odnos do predstavni
štev držav in posredno tudi na 
osebno življenje njenih pred
stavnikov.

Je avstrijsko predstavništvo 
glede na izjave zunanjega 
ministra v posebnem položa
ju?

To niha. Na začetku, ko seje 
kriza stopnjevala, ko so bile 
druge države v obsodbi še pre
cej zadržane in ko je zunanji 
minister Mock odkrito obsodil 
Srbijo, takrat smo bili zelo eks- 
ponirani.

Se je to izkazovalo v kon
kretnih primerih?

Da. Doživljali smo, včasih 
tudi večkrat dnevno, grožnje, 
med njimi tudi take, da bodo 
ambasado v desetih minutah 
dvignili v zrak, pretili pa so 
tudi posameznikom.

Torej je bila ogrožena celo 
Vaša diplomatska imuniteta!

Ta imuniteta se izkazuje 
zgolj na uradni ravni. Na ulici 
pa za razgrete državljane ne 
pomeni praktično nič. Tam ni 
več legalitete. Tako je bila v 
praktičnem življenju dejansko 
ogrožena. Ljudje gledajo v člo
veku samo sovražnika.

Pozneje, ko so srbsko poli
tiko obsodile tudi druge evrop
ske države, smo se med njimi 
nekako zgubili in agresivnost 
se je celo preusmerila do pred
stavništev drugih držav, pred
vsem Nemčije, občasno pa 
tudi Francije, čeprav velja za 
srbsko zagovornico in zavezni
co, do Združenih držav pa ta 
odnos močno niha. V zadnjem 
času pa smo zaradi avstrijskih 
zahtev po intervenciji spet pod 
močnim pritiskom. V tem času 
pa nas nekoliko varuje velika 
množica ljudi, ki vsak dan 
čakajo pred našo ambasado.

Zakaj taka množica ljudi?

Po uvedbi blokade potrebu

jejo državljani t. im. ZR Jugo
slavije za potovanje v Avstrijo 
našo vizo. Na množico obisko
valcev ambasade pa vpliva tudi 
ukrep, da avstrijske pokojnin
ske zavarovalnice pokojnin 
skrbskim upravičencem nič več 
ne prenakazujejo na srbske 
banke in jih morajo ti sami dvi
govati v Avstriji. Teh upravi
čencev pa je kar nekako 
30.000. Te množice ljudi pa

praktično posredno varujejo 
tudi naše kolikortoliko nor
malno delovanje.

Vaše predstavništvo še 
vedno deluje na ravni ambasa
de?

Še vedno, vendar brez 
ambasadorja, ki ga je zunanje 
ministrstvo odpoklicalo že lani 
v juliju. Sedaj ambasado vodi 
zastopnik, zelo mlad kolega, v 
glavnem pa obstajajo le nepo
sredni kontakti, ker sedanja 
ZR Jugoslavija ni priznana in 
uradnih odnosov skoraj ni ali 
pa so zelo restriktivni in za
držani. Ta čas v glavnem vse 
delo poteka na ravni konzular
nega oddelka.

Kakšno funkcijo opravljate 
Vi osebno?

Sem vodja konzularnega od
delka oz. generalni konzul.

Kako kot Ciril stern in pa 
tudi kot generalni konzul 
občutite srbsko opozicijo.

Paniča, Draškoviča, Mičuno- 
viča,...?

So še drugi opozicionalci. 
Tudi Šešelj, Arkan. Med njimi 
so sicer precejšnje razlike z ozi
rom na stališča do notranjih 
dogajanj v Srbiji, kar pa ne 
pomeni v odnosu do demokra
tizacije, ampak do političnega 
dogajanja. Šicer pa je tudi vsa 
opozicija zelo nacionalna.

Lahko bi rekli, da je nacionali
zem kar sedanji srbski skupni 
imenovalec. Po mojem mnenju 
bi bil edina izjema Panič, ki bi 
Srbijo rad potegnil iz te krize, 
od nacionalizma, kar bi bilo 
nujno potrebno tako za 
sosedne dežele in države kot 
tudi za samo Srbijo. Ta pa kot 
tujec politično ni uspel, v času, 
ko pa je bil zvezni premier, pa 
je imel preveč opraviti z lastno 
predstavitvijo in dvobojem za 
oblast z Miloševičem. Srbska

možnost s Paničem pa je po 
zadnjih dogodkih v Beogradu 
po vsej verjetnosti že propadla.

Bo Srbija razširila vojno 
proti jugu?

Mislim, da je to odvisno 
predvsem od zahoda oz. osta
lega sveta. Če bi imela proste 
roke, bi bila nevarnost za Ko
sovo in Makedonijo velika. 
Predvsem na Kosovem Srbi 
koncentrirajo in oborožujejo 
svojo vojsko. Toda za Koso
vem stojijo ZDA in predsednik 
Bush je jasno opozoril tako Mi
loševiča kot generala Paniča , 
da Združenb države tega ne 
bodo dopustile. V veliki ne
varnosti pa je seveda tudi Ma
kedonija, ki si jo Srbi lastijo za 
svoje ozemlje. Sicer pa je težko 
napovedati nadaljnji razvoj, 
saj je predvsem odvisen od 
zunanjega pritiska.

Kaj pa grška vloga v odno
su do Srbije in Makedonije?

Pri tem gre predvsem za Ma
kedonijo. To je vidno tudi ob

sankcijah proti Srbiji. Medtem 
ko so ob uvedbi teh druge drža
ve zamrznile odnose, so 
srbsko-grški odnosi potekali še 
precej časa povsem normalno. 
Tudi gospodarska in trgovin
ska blokada najbolj pušča prav 
v Grčiji.

Kako pa se blokada sploh 
pozna v Beogradu?

Čutiti jo je. Zanimivo pa je, 
da je drugi in tretji mesec po 
njeni uvedbi nastalo veliko 
pomanjkanje bencina, trans
port je zelo nihal, kar je vpliva
lo na slabo preskrbljenost pre
bivalstva, nekaj tednov ni bilo 
mleka in osnovnih živil, kasne
je pa se je nekje našla pot 
(Grčija, Romunija, Bolgarija). 
Zadnje mesece je bilo gorivo 
sicer drago, vendar se ga je do
bilo, Tudi ostala preskrba se je 
izboljšala.

Kako pa se je ob pomanj
kanju goriva preskrbovala 
vaša ambasada?

Ko ga ni bilo dobiti, smo se 
ponj vozili celo na Madžarsko. 
Sicer smo dobivali bone za sto 
litrov po vozilu, a kaj so nam 
pomagali, ko so bile črpalke 
zaprte.

Koliko časa boste še v Beo
gradu?

To težko rečem. Moj man
dat je bil štiri leta, sedaj sem 
tam že šesto. Če bo šlo po mo
jih željah, se bom to leto, mor
da že v prvi polovici, vrnil do
mov.

Vam je osebno žal za Jugo
slavijo?

Moram reči, da. V njej sem 
praktično preživel skupaj 12 
let. Neposredno sem doživljal 
ves razvoj po Titu. Čeprav se s 
sistemom nisem strinjal, pa 
vseeno mislim, da bi bilo treba 
stvari urediti drugače. Pri tem 
je imela pomembno vlogo tudi 
Slovenija in mislim, da so bili 
njeni predlogi za konfederacijo 
konstruktivni, njihova uresni
čitev pa bi lahko preprečila 
krvavo vojno.

Kakšne posledice bi za Vaše 
predstavništvo pomenila 
vojaška intevencija od zunaj.

To je odvisno od obsega. Če 
bi se omejila samo na Bosno in 
Hercegovino, potem ne veli
kih, če pa bi posegli tudi na 
področje Srbije, pa lahko 
večje. Mislim, da osebje pred
stavništva ne bi bilo v 
nevarnosti, da se srbska oblast 
znese nad njim. Po vsej verjet
nosti bi se umaknili iz Beo
grada. Nevarnost pa je, da bi v 
sami Srbiji ob tem prišlo do 
medsebojnega obračuna, tako 
med političnimi grupacijami 
kot tudi širše med narodnost
mi, kot npr. med Srbi in 
Albanci in tudi med Srbi in 
Madžari v Vojvodini. To pa bi 
bilo lahko povod za vojno šir
ših razsežnosti.

Hvala za pogovor z željami 
za srečno bivanje v vročem 
Beogradu in skorajšnjo vrni
tev domov, za Vas in Vašo 
ženo!

Jože Rovšek

Milan Panič v
Združenih
državah

Tik pred novim letom, 29. 
decembra, so v srbsko-črno- 
gorskem parlamentu ZR Ju
goslavije, pozneje pa tudi v 
zboru republik, izglasovali ne
zaupnico zveznemu premieru 
in ameriškemu poslovnežu 
Milanu Paniču.

Predlog za nezaupnico je 
podal vodja skupine poslancev 
četnikov in predsednik Srbske 
radikalne stranke Vojislav Še
šelj. V obrazložitvi je Paniča 
med drugim obtožil, daje novi
narjem omogočil, da se prebi
jejo do strogo varovanih raket
nih oporišč na Kosovem, s či
mer da je posredno izdal vojaš
ko skrivnost, ter da je s svojim 
razsipništvom izropal državno 
blagajno. Vuk Draškovič, vod
ja opozicije DEPOS, je izjavil, 
da je Šešelj začel čistko in daje 
na oblasti v Beogradu ostala 
klika, kateri svet na zaupa.

Odstavljeni premier Panič se 
ta čas mudi v Združenih 
državah Amerike, kjer naj bi 
po lastnih izjavah ameriško 
vodstvo prepričal, naj vojaško 
ne intervenira proti Srbiji.

V Borovljah o 
balkanski krizi

Če bi svet razumel sporočilo 
memoranduma Srbske akade
mije znanosti in umetnosti, da 
je Srbija povsod tam, kjer so 
srbski grobovi, bi lahko z dolo
čenimi protiukrepi preprečil 
oz. omejil vojno v bivši Jugo
slaviji. To je v četrtek, 18. de
cembra, dejal v Borovljah zu
nanjepolitični urednik avstrijs
ke televizije dr. Gerhard Sey
fried. Skupaj z univerzitetnim 
profesorjem dr. Dietmarjem 
Pohlom je skušal osvetliti zgo
dovinske in politične vzroke 
vojne vihre na Balkanu in na
kazati možne izhode iz krize.

Seyfried je orisal dokaj pesi
mističen scenarij prihodnjega 
razvoja na Balkanu. Evropa in 
zahodni svet oz. Združeni na
rodi se ne bodo direktno vme
šali v konflikt, ki se lahko razši
ri na Makedonijo, Kosovo, 
Sandžak, Srbijo in ponovno na 
Hrvaško.

Vse kaže, da bo vojne konec 
šele, ko bodo vsi udeleženi do
besedno izkrvaveli, se do 
skrajnosti izčrpali.

Dr. Pohl je kot jezikoslovec 
dejal, da je za spore med Srbi 
in Hrvati v prvi vrsti kriv kon
flikt med centralisti (Beograd) 
in avtonomisti (Hrvati). Jezi
kovni purizem, s katerim oba 
naroda zanikata vsakršnjo 
podobnost med hrvaščino in 
srbščino, je po Pohlu nesmisel, 
ki pa ima trenutno hude poli
tične posledice.
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Proti zadrtemu enoumju!
Že nakajkrat pred več kot 

letom dni sem kritično raz
mišljal o partizanstvu in o 
dogodkih iz tega dela slo
venske preteklosti in mislil 
sem, da bo tega bolestnega in 
travmatičnega ukvarjanja s 
tem vprašanjem enkrat ko
nec. Toda mojo namero so 
spremenili nekateri primeri v 
zadnjem času, ki v stilu 
črno-belega poenostavljanja 
prikazujejo slovensko zgo
dovino v spačeni zrcalni po
dobi. Nekateri so upraviče
no prizadeti, ker se nami 
očitno še vedno podijo sivi 
oblaki iracionalnega.

Nekaj zgovornih prime
rov je bilo v zadnjih mesecih 
preteklega leta objavljenih v 
Nedelji.

Če nekdo danes „osvo
boditelje“ (med navednice 
jih postavlja J. Zerzer v Ne
delji) primerja s „Titovimi 
heroji“, ki so pred letom dni 
streljali na slovenske vasi, in 
se v isti sapi ne more načudi
ti, da nekateri še danes s par
tizansko pesmijo slavijo „os
voboditelje“ (prav tako J. 
Zerzer v Nedelji), je temu 
treba odločno ugovarjati, če 
že ne zaradi drugega, vsaj iz 
pietete in solidarnosti do ti
stih, ki so se v osvobodilnem 
boju slovenskega naroda 
uprli okupatorju. Ob takih 
izjavah ima namreč vsaka 
stvar tudi svojo mejo, tudi 
človeška potrpežljivost.

Že večkrat sem zapisal in 
tudi tokrat ne bom drugače: 
narodnoosvobodilno giban
je je bilo za slovenstvo trenu
tek, prvi v zgodovini, ko se 
je slovenski narod postavil 
na svoje noge, pred tem so 
slovenski vojaki krvaveli za 
tuje gospodarje. Koroška 
varianta partizanstva je bila 
s to vizijo usklajena, označe
vala jo je le specifika izrazi
tega avtentičnega obrambne
ga boja proti okupatorju 
brez ideoloških nabojev.

Zakaj torej to vročično 
slabovidno ali demagoško 
izneverjeno enačenje „osvo
boditeljev“ s „Titovimihero
ji“, ki so streljali na sloven
ske vasi leta 1991 ? Zakaj ten
denciozno ignoriranje ča
sovnega razpona med dugo 
svetovno vojno in letom 
1991? Zakaj demagoško 
enačenje tistih, ki so se času 
nacizma pod Titovim po
veljstvom borili proti naciz
mu, z bivšo jugoslovansko 
armado, ki je leta 1991 na
padla Slovenijo?

Tako poenostavljeno in 
posplošeno dojemanje ima 
lahko samo namen, da na 
eni strani diskreditira narod
noosvobodilno gibanje kot 
boljševiško zaroto in dr
žavljansko vajno, po drugi

strani pa (molče) sprejema) 
nove „resnice“, katerim so 
nekateri v novi demokratični 
Sloveniji dobrohotno pripo
mogli do življenja. Od izo
braženca bi človek priča
koval vsaj toliko analitične
ga čuta, da bi ločeval vzroke 
od povodov in se ne bi brez 
pridržkov in nediferenci
rano pridruževal protisocia
lističnim evforijam, namesto 
da bi razsodno in stvarno lo
čil medvojno in povojno do
gajanje, prav posebej pa še 
tisto, kar se je v Sloveniji do
gajalo v zadnjih dveh letih.

Medtem ko v zahodnih 
evropskih demokracijah ja
sno ločujejo med borci za 
svobodo (partizani) in kola
boracionisti (domobranci), 
pri nas s pomočjo nekaterih 
idejnih stricev iz Slovenije 
nekateri skušajo iz tuje bole
čine in trpljenja kovati sebi 
politični kapital in s pavšal
nimi obsodbami partizan
stva znova obujati stare trav
me in spodbujati tisto med
sebojno obtoževanje glede 
slovenske preteklosti, ki ni 
nastalo in nima zgodovins
kih korenin na Koroškem, 
pač pa je bilo od domo
branstva vneseno iz Sloveni
je.

Kaj ima to opraviti s slo
vensko kulturo? Če nič 
drugega, vsaj to, da so par
tizanske pesmi nekaterim 
slovenskim „kulturnim pa
pežem“ trn v peti. Partizan
ske pesmi, ki slavijo „osvo
boditelje“, „Titove heroje“, 
ki so leta 1991 streljali na slo
venske vasi, kakor pravi J. 
Zerzer v Nedelji.

Izredno sem vesel, da se 
takemu demagoškemu miš
ljenju upirajo nekateri pevs
ki zbori z ohranjanjem, ne
govanjem ter razvijanjem 
slovenske kulturnopolitične 
misli, ki so jo kovali Trubar, 
kmečki punti, Prešeren, 
Levstik, Čankar, slovensko 
delavsko gibanje, zlasti pa 
narodnoosvobodilni boj. 
To rahlja zmaličeno moral
no podobo slovenskega člo
veka. Proti ideološkim used
linam ene in edino zveličav
ne Resnice, ki se niti več ne 
sprašuje o antifašistični na
ravnanosti slovenske glasbe
ne kulture, ampak jo prepro
sto zavrača, je treba krepiti 
zavest o vseh tistih demokra
tičnih vrlinah slovenske kul
turne preteklosti, ki prispeva 
k razvoju današnje demo
kratične kulture na Koroš
kem. Zato bodimo ponosni 
na vsako partizansko pe
sem, ki opeva mir, nenasilje, 
svobodo in narodno enako
pravnost.

Temačne falange oz
kosrčnosti in idelološko po

gojenega razmišljanja pa do
bivajo očitno še širše dimen
zije: v Nedelji sem opazil tu
di hudovanje nad tem, da ne
kateri 1. novembru namesto 
Vsi sveti (še vedno) pravi
jo Dan mrtvih, govorijo o 
„dedku Mrazu“ idr. Če
prav gre za praznike in 
ljudske običaje, ki so izrazi
to poganskega izvora in si jih 
je katoliška cerkev šele pri
svojila, jih danes (upajmo 
da) ima pravico vsakdo pra
znovati po svoje. Toda v tem 
vprašanju naj bi se v smislu 
idejnega ekskluzivizma 
uveljavila samo ena resnica, 
sumljiva je vsaka različnost, 
vsaka drugačnost od banal
nih stereotipov. Na kratko: 
kdor je drugačen, kdor misli 
in ravna drugače, ta med na
mi ni zaželen.

Slovenski pisatelj Jaša L. 
Zlobec, ki se k tej temi več
krat oglaša v Sloveniji, po
stavlja ta vprašanja prav na 
raven kulture: „Ravno brez 
kulture bi že zdavnaj izgini
li, stisnjeni med večje in 
močnejše sosede. Utopljeni v 
neki verski sekti, ki se pona
ša pri nas, da je temelj slo
venske civilizacije. In pri 
tem pozablja, da so temelji 
slovenstva predvsem sta
rogrška omika (Prešeren), 
razsvetljenstvo (Prešeren), 
renesansa (Prešeren) in se
veda reformacija (poleg Pre
šerna tudi Trubar in Cankar 
pa še kdo). Prava groza me 
obide, ker moram govoriti o 
stvareh, ki so umljive same 
po sebi. In nič ne skrivam, 
čez glavo imam tega norega 
zaplotništva, ki nas peha v 
pritlikavstvo in nam skuša 
ukrasti in onečediti zgodo
vino, nam vzeti prav to, za
radi česar smo preživeli. Ne 
samo, da ne bom molčal, na 
ves glas bom govoril svoje“.

Pa smo pri tisti marginal
ni točki, ki naj bi nam odprla 
oči za videnje in spoznavan
je sedanjosti in prihodnosti. 
Da se ne bi ukvarjali samo s 
preteklostjo. Da bi se iz nje 
tudi kaj naučili, to bi bil im
perativ v teh razburljivih ča
sih novega leta, ko bomo 
morali polagati izpit iz tega, 
kakšno je naše človeško do
stojanstvo, kako se vedemo 
do tistih, ki trkajo na naša 
vrata, ker so izgubili domo
vino... Mar se ne bomo vide
li 15. januarja v Celovcu, da 
bomo izrazili svoj protest 
proti tistim, ki se hočejo zne
biti tujcev, azilantov, dru- 
gačnežev, ljudi brez domo
vine, da bomo pomagali 
bližnjemu. Dokažimo, da 
smo proti sovraštvu do tuj
cev. Morda bomo potem 
bolje razumeli zgodovino, 
še posebej slovensko.

Janko Malic

100 let smrti Jožefa Stefana
slovenske gimnazije v Celov-

Prav na včerajšnji dan, 7. ložnosti so se mu na pobudo cu. Sedanji lastnik je bil ob tej 
januarja, je minilo sto let od pisatelja Janka Messnerja ob pozornosti prijetno prcsene- 
smrti velikega koroškega Slo- hiši na Žrelski cesti 88, na čen, saj očitno velikana Ste- 
venca, fizika in izumitelja kateri je tudi njegovo spomin- fana sploh ni poznal. Več v 
Jožefa Stefana. Ob tej pri- sko obeležje, poklonili dijaki prihodnji številki.

Umik v zasebno življenje
Po več kot treh desetletjih aktivnega in ustvarjalnega dela smo se 

na predsilvestrski večer poslovili od našega sodelavca, dolgolet
nega tajnika Slovenske prosvetne zveze in kulturnega urednika 
Slovenskega vestnika, koroško-slovenskega pesnika Andreja Ko
kota, ki se je zaradi zdravstvenega stanja mnogo prezgodaj iz na
ših vrst umaknil v svoje zasebno, vendar ustvarjalno življenje.

V decembru je minulo leto ko pa je zaradi njegove 
dni odkar je bivši dolgoletni skromnosti ta ustvarjalnost šla 
tajnik SPZ in poznejši član ure- mimo nas skoraj neopazno, 
dništva Slovenskega vestni- predvsem pa brez zasluženega 
ka, priznani pesnik Andrej Ko- priznanja in brez dolžne zahva- 
kot odšel v zaslužni pokoj. le. In to celo ob dejstvu, da sije

Nad 32 let od začetka svoje
ga službovanja aprila 1960 in 
zadnje zaposlitve v uredništvu 
Slovenskega vestnika od mar
ca 1980 dalje je Andrej Kokot 
delal v različnih ustanovah 
Zveze slovenskih organizacij 
na Koroškem, in to z vestnost
jo, zvestobo in ljubeznijo, da z 
njim nikdar ni prihajalo do ne
soglasij ali napetosti. Prav za
radi teh lastnosti je njegovo de
lo ostalo pogosto neupraviče
no neopazno in nepriznano, 
pogrešano šele sedaj, ko se je 
tako tiho umaknil.

Andrej Kokot spada - sicer 
ne po letih, pač po svojem dol
gotrajnem delu - še v tisto ge
neracijo, ki svojega dela ni 
opravljala po kriterijih pred
pisanih ur na delovnem mestu, 
marveč aktivistično vsepov
sod, kjer je bila potreba. In ta
ka potreba je bila pri obnav
ljanju številnih narodnih 
struktur na področju kulture in 
splošne družbene dejavnosti, 
pravzaprav vsepovsod.

Kdor je delal kot aktivist, 
ve, koliko požrtvovalnosti in 
vztrajnosti je zahtevalo tako 
delo, ve pa tudi, kako dragoce
na in plodna je taka osebna an
gažiranost. Brez takih aktivi
stov bi bila povojna obnova v 
času nacizma uničenega narod
nega dela nemogoča. Če bi bil 
Andrej prešteval in zapisoval 
vse preživete ure na terenu, na 
sestankih in vajah, vse ure v 
pogovoru z ljudmi in vse pre
hojene in prevožene kilometre 
v službi kulturnega in splošno 
narodnega prizadevanja, bi bi
la ta bilanca težko prekosljiva 
in verjetno nepresegljiva. Ta-

v službi nakopal srčno bolezen, 
zaradi katere se je moral pred
časno upokojiti.

Ob odhodu mu želimo izreči 
našo zahvalo. Zahvalo za ves 
njegov trud, za vse uspešno de
lo, za vse zasluge in dosežke in 
ne nazadnje za njegovo drago
ceno in bogato pesniško sporo
čilo.

Andrej Kokot je namreč kot 
kulturni delavec vedno hodil 
skozi življenje z odprtimi očmi 
in z izrednim zanimanjem za 
potrebe našega človeka in nje
govo okolje. Tako je kmalu 
spoznal, da za narodno ob
robje, če naj ostane živa veja 
na narodnem telesu, ne zado
stuje zgolj reproduktivna 
umetnost oz. kultura, marveč 
je predvsem potrebno samo
stojno, izvirno kulturno 
ustvarjanje in življenje. Temu 
spoznanju je sledila njegova 
bogata dejavnost. Z dvanajsti
mi samostojnimi zbirkami in 
tremi prevodi je aktivno vsto
pil v literarno dogajanje narod
ne celote in z drugimi našimi 
pesniki in pisatelji kot kulturno 
dačo koroških Slovencev dodal 
pomemben prispevek tudi k 
sodobnemu slovenskemu pes
ništvu.

Ko se od Andreja Kokota 
poslavljamo, torej od njegove
ga poklicnega dela, se mu za
hvaljujemo za njegovo priza
devanje, hkrati pa nestrpno 
pričakujemo njegove nasled
nje pesniške zbirke in mu želi
mo še mnogo let plodnega pes
niškega ustvarjanja in dodaja
mo, da bi „tvoja tiha beseda še 
večkrat zaživela“.

-ci.
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O umetnosti naj ne odloča politika!
Pogovor z Edvardom Milerjem, režiserjem 
predstave Herberta Achternbuscha SUSN

Navdušujoč novoletni koncert

Predstava SUSN je v nem
ško govorečem prostoru dvi
gnila precej prahu. Zakaj ste 
se odločili za prevod v slovenš
čino in uprizoritev?

Ker razlike med Bavarsko in 
Slovenijo praktično ni, kvečje
mu je minimalna. To je tipičen 
tekst za ta alpski prostor. Ven
dar predstava ne govori o 
njem, pač pa o razpadanju 
ženske energije v določenem 
okolju, tema je zelo univerzal
na. Prejšnje predstave Ach
ternbuscha so bile pri nas ve
dno zelo dobro sprejete.

Zakaj je ta tekst tako razbu
ril duhove na Bavarskem?

Saj jih ni kaj preveč. Ach- 
ternbuschevi teksti niso tako 
zelo subverzivni kot njegovi fil
mi, ki so bolj provokativni. Če 
se kje nekoliko bolj razburjajo 
kot drugje, je to bolj problem 
okolice. Na Koroškem, kjer je 
kultura med najbolj zaostalimi 
v Evropi, kar nekak „šand- 
flek“, je res pričakovati kaj ta
kega, tako kot v Passauu, ki je 
podoben kotiček. Achtern
busch zelo zavestno provocira, 
počuti se ogroženega kot Outsi
der, uvršča se med tiste na ro
bu družbe, ki jih kolica samo 
prenaša. Najraje bi bil nekak 
bavarski indijanec. Obenem 
pa dela v tradiciji bavarske 
umetnosti in njene literature, 
posebno tiste v „bavarščini“, 
torej v dialektu. Ob njegovih 
tekstih se seveda najbolj raz
burja cerkev.

Rekli ste, da je Koroška kul
turno zaostala. V Celovcu ima
mo v Mestnem gledališču no
vega intendanta, ki je med dru
gim vzel v svoj redni program 
tudi slovenske gledališke pred
stave, ena od teh je SUSN. Za 
koroške Slovence je zelo po
membno, da se tam zavedajo 
potreb tudi slovenskega ži
vlja. Se vam zdi to pozitiven 
premik?

Že pred letom smo začeli na
črtovati sodelovanje. Pflegerl 
je poiskal nekaj projektov, 
vendar takrat še ni imel pojma 
o sprtosti med koroškimi Slo
venci, kjer so eni rekli: ne bo

mo dovolili, da nam bo Nemec 
izbiral program. Po njegovem 
programu bi morali igrati Še
herezado, pa se je zataknilo za
radi termina (8. decembra). 
Pri tem niso bili več pomembni 
umetniški aspekti, pač pa samo 
še politični. To je žalostno.

Posebno med koroškimi 
Slovneci se rado govori o 
„okusu“, vendar si nekateri 
jemljejo izključno pravico od
ločati o tem, kaj je dobro za 
„naše ljudi“. Kaj so slovenske 
gledališke hiše storile, da bi se 
to kulturno sodelovanje še po

Reziser SUSN Edvard Miler

spešilo, tudi v smislu, da bi 
postopoma prišli iz tiste kul
turne zaostalosti, o kateri ste 
govorili.

Bistvo je, da bi ne delali no
benih razlik med slovensko in 
nemško govorečim gledališ
čem, da bi nehali s predikati, 
kdo je bil udbovec in kdo 
krščanski demokrat, kdo rdeč 
in kdo črn. Med slovenskimi 
teatri ni kakšne posebne soli
darnosti, že stari sistem je slo
venske dramske umetnike 
streniral v športnem duhu tek
movanja z vsakoletnim Boršt-

Z Edvardom Milerjem se je 
pogovarjal dr. Janko Malle

nikovim srečanjem in nekateri 
so polni zavisti. Treba bo še 
precej časa, da bi na teater gle
dali bolj celostno z umetniški
mi kriteriji.

V tem alpe-jadranskem pro
storu je potrebno še veliko tru
da, možnosti pa so, da se razvi
je v gledališko atraktivno pod
ročje.

15. januarja ste v Celovcu. S 
kakšnimi občutki pa greste v 
„kulturno zaostalo deželo“?

To so bila seveda posploše
vanja. Vendar smo že bili na

Koroškem in tisti ljudje, ki so 
nas gledali, so nas čudovito 
sprejeli. Zdaj, s Pflegerlom, je 
dobra startna osnova in od lju
di je odvisno, kaj bo iz tega na
stalo.

Bi se lahko na kratko pred
stavili?

Rojen sem v Ljubljani, sem 
iz nemške družine, mama je 
Štajerka, oče je iz Ulma, v 
Ljubljani sem končal osemlet
ko, v Stuttgartu grafično šolo 
in akademijo, živel 26 let v 
Nemčiji in bil osem let igralec. 
V Nemčiji sem režiral v velikih 
gledališčih v Heidelbergu, Tü- 
bingenu, Kölnu, Bielefeldu. V 
Avstriji sem sodeloval na „Šta
jerski jeseni“. V Sloveniji sem 
režiral Achternbuscha, Hei- 
nerja Miillerja, Croetza itd. 
Veliko sem delal v Beogradu. 
Brechta, Manna, Schillerja. 
Delal sem v Zagrebu in Splitu, 
pa še kje drugje.

Hvala za pogovor.

SIRITE
SLOVENSKI

VESTNIK

Tradicionalen in priljubljen 
kot novoletni koncert dunaj
skih filharmonikov je tudi kon
cert, ki ga ob novem letu v kul
turnem domu v Šentprimožu 
prireja SPD „Danica“. Dru
štvo ga že več kot deset let pri
pravlja v zahvalo našim zve
stim domačinom, ki nas vse 
leto podpirajo in tudi za šte
vilne goste iz bližnjih in daljnih 
krajev, tudi iz Grebinja in iz 
Slovenije. Navado, da mešani 
zbor „Danica“ predstavi nov 
spored, smo tokrat spremenili. 
Zbor namreč snema kaseto in 
bo svoj nov koncertni spored 
predstavil ob koncu maja. Prav 
zaradi tega je zbor Danice pod 
vodstvom Stanka Polzerja 
zapel le del novega programa.

V naše koncerte radi vple
temo tudi instrumentaliste slo
venske glasbene šole. Trio sak
sofonistov je dokazal, da se 
pridno vaditi izplača.

Iz Galicije so gostovale 
mlade pevke in skupaj z Miro 
Blažej zapele šopek pesmic. 
Prisrčen nastop te skupine je 
pokazal, kaj je sposobna mate
rinska ljubezen do slovenske

pesmi in besede v kraju, kjer je 
slovenstvo že bolj redko.

Poslušalcem pa smo pripra
vili tudi poslastico, namreč 
nastop Okteta Suha. Veliko 
so že prepevali doma in po sve
tu, končno pa jih je pot pripe
ljala tudi v Sentprimož. Občin
stvo jih je sprejelo navdušeno. 
Pevsko so oblikovali precejšen 
del popoldneva. Zapeli so nam 
priljubljene in znane pesmi kot 
so „Anzej“ „Oba srutija“, 
črnsko pesem, pesmi na bese
dilo domačih avtorjev ter slo
venske umetne in pesmi drugih 
narodov. Koncert je izzvenel v 
zelo prijetnem vzdušju.

Treba pa je še omeniti, da se 
v Šentprimožu led tali (ne na 
jezeru),kot goste smo lahko 
pozdravili nemško delegacijo 
domačega pojočega zbora. 
Pozdrav pa je veljal tudi vrsti 
častnih gostov, med njimi tudi 
generalnemu konzulu R. Slo
venije v Celovcu Jožetu Jeraju, 
ki nam je po prireditvi pove
dal, daje navdušen nad visoko 
pevsko kvaliteto in zboru 
Danica ponudil pomoč pri 
morebitnem gostovanju.

Herbert Achternbusch

SUSN
Gostuje Mladinsko gledališče iz Ljubljane 
Prevod: Edvard Miller in Tomaž Toporišič 
Režija: Edvard Miler 
Scena: Meta Hočevar 
Kostumi: Gordana Gašperlin 
Koreografija: Matjaž Farič

Predstave: v petek, 15. januarja ob 20. uri
v soboto, 16. januarja ob 20. uri 
v nedeljo, 17. januarja ob 15. uri 
v ponedeljek, 18. januarja ob 20. uri

V Felsentheatru v Celovcu, vhod iz Botaničnega vrta na 
Križni gori (Kreuzbergl)
Karte lahko naročite pri Slovenski prosvetni zvezi, tel. 51 
43 00/20,21,22.

Dani

Silvestrski utrinek

V Šentjanžu so se v silvestrski noči kot po navadi zbrali ob 
moštvu, nato pa se do jutranjih ur veselili v na novo urejeni 
kleti šole, ki postaja tudi kulturni dom. V Lesah pri Gabrielu 
pa so se zbrali domačini, gosti iz Nemčije in Slovenci iz Italije 
in se vzajemno zabavali.

Novoletno voščilo 
z Valentinom Vodnikom

Novo leto
Navada je vošit 
Nov’leto priti, 
al’ res al’ z jezikam 
more se striti, 
delavcu nese 
bogate dari, 
pratkarja časih 
tud kaj doleti.
Pervošim en konec 
starmu bolniku, 
dolgove pobirat 
lenmu dolžniku; 
zdravniku grobe 
pogosto gnojit, 
doktorju srečno 
vse pravde dobit.

Sleparju saj nekej 
vrednosti plačat, 
tim dnarje, ki znajo 
z njimi obračat; 
zdiha kadra 
že dolgo moža, 
en’zaročeni 
ne več k’ eniga.
Bogatmu, sromaku 
polno mošnico,

de lahko za Pratko 
vrže petico; 
ako pak ima 
per lanskim ostat, 
pojde moj trebuh 
pod rebra vasvat.

Ohranit poštenim 
njih dobro volo, 
hinavcu pometat 
enajsto šolo; 
mladmu perženit 
zadosti petič, 
babi jezični 
obilno novic.

Prijaznost in pokoj 
celimu svetu, 
zakonskim lubezen, 
saj eno letu; 
de čebelarju 
vse muhe roje, 
kmetu de dež po 
prijatlih ne gre.

Rastergane norce 
al skrite v žamet 
želim dab letos 
srečala pamet; 
birtu pokredat 
tram, steno, nu strop; 
pivcu porajat 
pred ide vu grob.
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D*™ K«J PRIREDITVE
Petek, v Kulturnem domu Večer s pesmijo in plesi argentinskih Slovencev SPD „Danica"
8.1. v šentprimožu Gostovanje 90-članskega mladinskega zbora in KKZ, Gallus
19.30 folklorne skupine iz San Justa, Buenos Aires,

sodelujejo: MePZ Danica, MePZ Gallus in 
Ansambel Drava

Sobota,
9.1.
16.30

v kult. dvorani 
Kassl
vškocijanu

Do tiste stezice, tam je moje-ekološka pravljica 
(VikaGrobovšek);
nastopa mladinska skupina Škocijan

Od 10.1. 
18.00 
do 16.1.

v domu
v Tinjah

Izobraževalni teden za mladino 
„Sooblikovati narodne interese“
Prireditelj: Dom v Tinjah in PUAK
Prijave do 5.1.1993

Petek,
15.1.
19.30

Felsentheater
v Celovcu

SUSN - gostovanje Mladinskega gledališča iz 
Ljubljane

Mestno gledališče

Sobota,
16.1.
20.00

v kulturnem domu
na Radišah

17. Radiški ples
igra ansambel „Gašperji“ iz Slovenije

SPD „Radiše“

Sobota,
16.1.
20.00

pri Šoštarju
v Globasnici

Podjunski ples
igrajo: Bratje iz Oplotnice - polnočni vložek

Nedelja,
17.1.
14.00

v gostilni
Podobnik
v Beli

Mladinski koncert
sodelujejo: Mladi hramonikarji, Woschitzovi 
puabi, Original MurtalTrio

Alpski klub 
„Obir“

nnco ihvc

CELOVEC
- Galerija Freund - Razstava keramike Nežike Novak
- Golovica / Wölfnitz - Knjižnica - Doživeta arhitektura Zilje, Roža 
in Podjune
SEMISLAVČE
- Galerija Rožek - Guerino, Aggregate 1 in Aggregate 2, slike k 
arhitekturi polja, Temperirani prostor (do 16.1.)

DUNAJ
- Galerija KSŠŠ, Mondscheingasse 11,7. okraj, Andrej Krištof, 
psevdonim Frlin 92, med 14. in 17. uro

PLIBERK
- Galerija Falke & Kuhn, Libuče - Januš, Meyer, Reis, Strohmeier, 
Vouk - Mali format (do 30.1.)

LINZ
- Galerija Figi - Razstava likovnih del Valentina Omana - Ecce 
homo (do 9.1.)

SLOVENSKI Nadstrankarski
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• Priho
dnjo šte
vilko SV 
prejmete v 
četrtek, 14. 
januarja.

Letna naročnina: za Avstrijo 370 šil. (za upokojence 280 šil.); za Slovenijo 1500 SIT.

18.10-19.00

Petek, 8.1.100-letnica smrti Jožefa Stefana 

Sobota, 9.1. Od pesmi do pesmi - od srca do srca.

Nedelja, 6.12.
6.30-7.00 Dobro jutro na Koroškem, duhovna misel (p. Ivan 

Olip)
18.10-18.30 Dogodki in odmevi.

Ponedeljek, 11.1. Kje so ovire za ureditev dvojezičnih vrtcev? 

Torek, 12.1. Partnerski magazin.

• Do 15. 
januarja 
imate čas, 
da nam 
pošljete 
rešitve 
novoletnih 
nagradnih 
križank.

• Vsem, ki 
ste nam 
čestitali za 
praznike, 
prav lepa 
hvala!

Gorjanske posojilnice 
delujejo usklajeno
Z občnega zbora Posojilnice-Bank Bilčovs-Hodiše-Škofiče

Po prvotno neizgledni situaciji, ki seje 
izražala v osebnih predsodkih, v različ
nih regionalnih interesih, je po dolgem 
razpravljanju pred dvema letoma prišlo 
do spojitve Posojilnice-Bank Hodiše- 
Škofiče s Posojilnico-Bank Bilčovs. V 
odborih so bili zastopani člani iz vseh 
poslovnih okolišev spojenih posojilnic, 
tako da je bilo pričakovati, da bodo seje 
zelo živahne in razburljive. Toda dejans
ko so potekale stvarno in usklajeno, kar 
se nenazadnje kaže tudi v pozitivnih re
zultatih za leti 1990 in 1991. Bilančna 
vsota se je dvignila s 95 na 115 milijonov 
šil. ob koncu leta 1991 in bo predvidoma 
ob koncu 1992 znašala 130 milijonov. Z 
dobički zadnjih dveh let je bil pokrit pre
cejšnji del izgube iz prejšnjih let. Lastni 
kapital posojilnice pa je nad povprečjem 
vseh posojilnic in znaša 9,7%.

Občni zbor, na katerega se je odzvalo 
precejšnje število članov iz Bilčovsa, Ho
diš, Škofič ter Kotmare vasi, je potekal 
14. decembra t. 1. v prostorih Posojilni
ce-Bank v Škofičah. Na dnevnem redu 
so bile poleg obravnavanja revizijskega 
poročila in računskega zaključka za leto 
1991 tudi volitve v upravni in nadzorni 
odbor. V svojem poročilu je predsednik 
upravnega odbora Hermann Jäger pou
daril, da je dobro sodelovanje obeh na
rodov ter vestno izvrševanje poslov pos
lovodij in nameščencev pozitivno vpliva
lo na razvoj in poslovanje posojilnice.

Poročilo za nadzorni odbor je podal 
predsednik Valentin Kropiunik in se ob 
tem zahvalil vsem članom obeh odbo
rov, ker je delo, ki ga opravljajo posojil
nice, sicer predvsem gospodarskega po
mena, ima pa tudi velik pomen za na
rodnost in narodno zavest.

Strokovni revizor Janko Oitzl je v svo
jem poročilu med drugim povedal, da na 
obratni uspeh posojilnice odločilno vpli
vajo stroški podružnic in s tem povezani 
stroški za osebje, kar je treba upoštevati 
tudi pri predvideni novi ureditvi poslov
anja v Kotmari vasi. Računski zaključek 
je obrazložil poslovodja Stanko Portsch 
in občni zbor je soglasno sklenil, da se z 
dobičkom za leto 1991 delno pokrije iz
guba iz prejšnjih let. Zaradi politike vi
sokih obrestnih mer, še posebej pri hra
nilnih vlogah je po mnenju poslovodij za 
leto 1992 treba pričakovati bistveno 
znižanje obratnega uspeha.

Pri volitvah v upravni in nadzorni od
bor so bili soglasno potrjeni dosedanji 
odborniki, kar potrjuje tudi zaupanje in 
zadovoljstvo članov Posojilnice v delo 
dosedanjih odborov.

Za predsednika upravnega odbora je 
bil izvoljen Hermann Jäger, za podpred
sednika inž. Tomi Ogris, za nadaljnje 
člane upravnega odbora Drago Pörtsch, 
mag. Martin Urbajs, Michael Schöttl, 
inž. mag. Gerhard Schellander, Hanzi 
Ogris ml. in Kristi Lajčahar, namesto 
umrlega člana Antona Sabotnika pa je 
bil izvoljen Kristi Tusch.

V nadzorni odbor so bili izvoljeni za 
predsednika Valentin Kropiunik, za 
podpredsednika dr. Valentin Kaki, nad
aljnji člani pa so Albert Boštjančič, Val
entin Pitschek, Thomas Sabotnik, Gre
gor Reichmann in Stanko Adlaßnig.

Po občnem zboru so se udeleženci ob
čnega zbora zadržali ob prigrizku, ki so 
ga imenitno pripravile uslužbenke Za- 
druge-Market Škofiče. Tako so v prijet
nem vzdušju izrekli še kako pametno za
misel in tudi zapeli marsikatero domačo 
pesem. d.P.

Most za varstvo okolja
Preko močvirnatega zemljišča med 

Suho in Holbičami gradi občina Škofiče 
lesen most z namenom, da ga premosti in 
tako ohrani naravno okolje. Sedaj je 
zgrajenega 70 m, skupno pa bo dolg 120 
metrov.

Res lepa poteza škofiške občine, ki je 
svojo skrb za okolje izkazala že pred leti, 
ko je odkupila Ropratov birt in tako pre
prečila razne špekulacije z njim.

Zadnje čase pa je slišati glasove, da 
nameravajo s Suhe po zgoraj omenje
nem mostu speljati kolesarsko pot, ki naj 
bi ob južni obali Habnarjevega jezera 
vodila v Dobajno in naprej. Uresničitev 
te namere bi bila vse prej kot pametna in 
tudi v škodo škofiških naporov za ohra
nitev naravnega okolja. Lahko si pred
stavljamo, da bi množičen obisk, predv

sem kolesarjev, ki bi ob jezeru odlagali 
svoja kolesa in se kopali, povzročil 
konec miru ob sedaj še mirni in 
neokrnjeni naravi tega območja. Toliko 
v premislek.

Š.L.

Zveza civilnih invalidov 
v skrbi za prizadete

Zveza civilnih invalidov (Zivninvali- - zvezno finančno
denverband), ustanovljena leta 1962, se 
je razvila v pomembno organizacijo za 
pomoč vsem prizadetim ljudem od roj
stva, bolezni, nezgode, starosti...

Zveza ta čas v Avstriji oskrbuje 20.000 
članov, samo na Koroškem pa 4000.

S svojimi zahtevami je dosegla tudi 
pomembne zakonske izboljšave za priza
dete:
- zvišane dodatke za prizadete otroke; 
-davčne olajšave;
- popuste za potovanja z javnimi pro
metnimi sredstvi;
- olajšave za gibalno prizadete voznike 
osebnih vozil;

i finančno pomoč za nego priza
detih v sedmih stopnjah pol. 1. 1993;
- ustanovitev nacionalnega fonda za pri
zadete in drugo.

Ker se mnogi prizadeti v množici 
zakonov težko znajdejo, jim uradi Zveze 
civilnih invalidov radi svetujejo. Možno
sti je veliko (finančne pomoči za nego, 
ortopedski pripomočki, ustrezna pre
ureditev stanovanja ali hiše, dodatki za 
vozila itd), zato naj se prizadeti informi
rajo pri Osterr. Zivilinvalidenverband, 
Landesgruppe Kärnten, Bahnhofplatz9/ 
II, 9500 Villach/Beljak, Tel. Nr. 04242/ 
23 2 94.
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Nazivi za dobre učitelje
V Sloveniji je bil z novim 

šolskim letom kot velika no
vost tudi za evropske razmere 
uveljavljen pravilnik o napre
dovanju učiteljev na osnovnih 
in srednjih šolah v nazive, ki 
- poenostavljeno povedano - 
pomeni: za kakovostno delo 
častni naziv in višjo plačo. Na
zivi so trije: po štirih letih po
učevanja učitelji lahko postane 
mentor, z devetimi leti sveto
valec in s štirinajstimi svetnik. 
Pri najvišjem nazivu je dodatni 
pogoj visoka izobrazba, torej 
končana univerza ali druga 
stopnja pedagoške fakultete.

Seveda pa zgolj delovna do
ba ne more biti dovolj. Učitelj 
se mora odlikovati z uspešnim 
in kakovostnim delom v razre
du, kar pač ni možno brez red
nega dodatnega strokovnega 
izpopolnjevanja, ki se točkuje 
za vsak naziv posebej na osnovi 
posebnih programov. Razpisu
je jih ministrstvo za šolstvo, 
učitelj pa ima vsako šolsko leto 
pravico do petih dni odsotno
sti. Poleg tega mora učitelj 
svoje delo opravljati z ustrez
nim pedagoškim posluhom za 
odnose z učenci, njihovimi 
starši in v spodbudnem so
delovanju s strokovnimi kolegi 
v učiteljskem zboru.

Področje potrebnih pogo
jev, ki jih zadevni pravilnik 
opredeljuje kot drugo strokov
no delo, je najobseženjše in 
tovrstno učiteljevo delo razpo
reja v več sklopov, ki so vredni 
najmanj eno in največ osem 
točk. Za naziv mentor jih je 
treba zbrati 7, za svetovalca 18 
in za svetnika 38. In prav to 
drugo strokovno delo, ki torej 
poleg pouka zajema vse ostalo 
vzgojnoizobraževalno prizade
vanje učitelja, je tisto, s kate
rim se učitelj uveljavlja v ož
jem (šolskem, občinskem), šir
šem (krajinski enoti zavoda za 
šolstvo) in najširšem (republiš
kem) okolju. Po eno točko mu

npr. prinesejo tri učne delavni
ce za sodelavce na šoli, pripra
va kulturne prireditve ali razis
kovalnega tabora na šoli, ali 
prevod strokovnega članka. 
Dve točki dobi za vodenje uči
telja pripravnika do strokovne
ga (državnega) izpita, za stro
kovni članek v pedagoškem tis
ku ali za referat na mednarod
nem posvetu. Največ točk pri
našajo lastna učila in napisani 
učbeniki, ustrezno veliko pa 
tudi najvišji dosežki učencev 
na tekmovanjih v znanju.

Točkovanje za učitelja opra
vi ravnatelj, zanj pa predstoj
nik zavoda za šolstvo. Po
membno je zlasti, da mora uči
telj za vsak višji naziv imeti 
točke tudi iz zahtevnejših toč- 
kovanih sklopov, kar pomeni, 
da samo število točk še ne za
gotavlja najvišjega naziva.

Plače učiteljev v Sloveniji so 
zaradi vseh mogočih težav, ki 
nujno spremljajo njeno osa
mosvojitev, razmeroma nizke, 
zaradi česar napredovanje v 
naziv predstavlja tudi dokaj le
po denarno spodbudo, toliko 
bolj, ker naše šole ne poznajo 
trinajste in celo štirinajste pla
če. Po denarni strani je naziv 
mentor vreden okrog 12%, 
svetovalec 16 in svetnik že kar 
30% osnovne plače.

Pravilnik se uvaja postopno 
s točkovanjem od letošnjega 
šolskega leta dalje. V prehod
nem obdobju do leta 1997 je 
možno napredovati z manjšim 
številom točk za strokovno izo
braževanje, takoj pa lahko v 
naziv mentor napredujejo sicer 
uspešni učitelji, ki so v lanskem 
šolskem letu že nabrali 25 de
lovnih let.

Upajmo, da bo ta pravilnik, 
ki je sicer močno razburkal 
šolske zbornice, na sploh delo
val spodbudno za še boljšo šo
lo, ki si jo vsi želimo.

Franček Lasbacher

Prenovljena Kačnikova domačija

Kačnikova domačija 
pričakuje obiskovalce

V teh dneh so v Zavodnjah 
pri Velenju končali nekajletno 
obnovo Kačnikove domačije in 
jo že tudi pokazali prvim obis
kovalcem (etnologom iz slo
venskih muzejev in zavodov za 
varstvo naravne in kulturne 
dediščine). Tako je končana 
kar dolgotrajna obnova enega 
najpomembnejših spomenikov 
kmečke arhitekture na Slo
venskem.

Kačnikova domačija bo na
menjena strokovnjakom in tu
di študentom različnih smeri

seveda pa tudi obiskovalcem. 
Seveda bodo dobrodošli tudi 
pesniki, pisatelji, slikarji itd.. 
Domačijo si bodo lahko najeli 
za kakšen teden in v miru ust
varjali, kaj poklepetali in seve
da uživali tu, med Zavodnjami 
in Slemenom nad Šoštanjem. 
Vse na domačiji je prenovljeno 
in restavrirano in ko danes 
vstopiš v hišo te pozdravijo ko
koši, pa mačke in seveda vonj 
po dimu, še zlasti pa zadiši po 
svežem domačem kruhu, ko ga 
oskrbnica vzame iz krušne pe
či- L. Ojsteršek

Pisma bralca:

Slovenski parlament
Edinole slovenski parla

ment omogoča soodločanje 
baze, pluralizem in demokrati
zacijo narodne skupnosti na 
Koroškem. Samo javno
pravno zastopstvo sloven
skega naroda na Koroškem 
zmore ustaviti asimilacijo in 
utrditi narodno identiteto.

V času, ko sta se pri koroš
kih Slovencih izoblikovali dve 
politični predstavništvi, je bila 
konkurenčnost še dana. Poš
teno in tudi nepošteno sta se 
potegovali za bazo. A tudi 
takrat je nista povpraševali, v 
koliko zaupa zastopnikom 
central. Dobili bi namreč 
obračun, kakšnega sta 
zaslužili. A to ni bilo možno. 
Potem ko sta se centrali utr
dili, sta postali sploh samemu 
sebi namen (podobno „ljud
skim demokracijam v pro
padlih komunističnih drža
vah). Posledice so dandanes 
očitne: brez pluralistične kon
trole se širi oportunizem. 
Nekaterim predstavnikom / 
inštitucijam je nemški sodeže- 
lan in Slovenec onstran Kara-

Slovenski 
vestnik /fu 
čestita! v

V >
gospe Antoniji Spitzer s Ple- 
šerke za jubilejni rojstni 
dan;
gospe Mariji Gojer iz Ce
lovca za rojstni dan; 
gospe Mariji Clanavitnik iz 
Škofič za 60. rojstni dan; 
zakoncema Tereziji in 
Jožetu Pasterku iz Kokij 
pri Dobrli vasi za 30. letni
co poroke;
Janku, Johannesu in Tatja
ni Tolmajer iz Spodnjih Rut 
na Radišah za osebne praz
nike;
gospe Lizi Wrulich iz
Zgornjih Rut na Radišah za 
60. rojstni dan;gospe Her
mini Partl z Bistrice pri Pli
berku za rojstni dan; 
gospodu Zdravku Haderla- 
pu iz Lepene za osebni pra
znik;
gospe Zofi Steiner s Kota za 
osebni praznik; 
gospodu Mihiju Olipicu iz 
Dolinčič za osebni praznik; 
gospe Mariji Kraut z Bistri
ce za 60. rojstni dan; 
gospe Pavli Zablatnik iz 
Šmarjete nad Pliberkom za 
rojstni dan;
gospe Rozi Schmacher iz 
Vogrč za 70. rojstni dan; 
gospodu Jožefu Urhu s 
Plaznice za 70. rojstni dan; 
za osebne praznike članom 
društva upokojencev Podju
na: Nežki Hamruš iz Ža- 
manj, Barbari Setz iz Gorič, 
Tončki Hobel iz Vesel in 
Blažu Kordešu iz Podjune; 
gospodu Francu Rozmanu 
za rojstni dan; 
gospodu Hanziju Ogrisu st. 
iz Bilčovsa za rojstni dan; 
gospodu dr. Auguštinu 
Malleju za rojstni dan.

vank ljubši kot koroški Slove
nec, katerega zastopajo le še 
na papirju. S tem, da se Slo
venca v bazi ne zastopa ustre
zno, je asimilacija mdr. tudi 
strukturalno pogojena.

Kaj bi se spremenilo po 
uvedbi slovenskega parla
menta? Trenutno obstaja inte
gracija nekaterih predstavni
kov v večinske stranke. Po 
tem pa bi prišlo do integracije 
baze. Človek na podeželju bi 
odločal, kateri zastopnik mu 
ustreza. Kdor pa se ne bi pot
egoval za interese baze, bo 
dobil obračun pri naslednjih 
volitvah. Namesto koordina
cijskih odborov med centra
lama bo koordinacija med 
zastopniki in zastopanimi. S 
slovenskim parlamentom ne 
bodo prikrajšani integracija v 
večinske stranke in interkul- 
turni odnosi do nemško govo
rečih. Razlika bo le v tem, da 
izvoljeni zastopnik uživa 
zaupanje baze in iz te legitim
nosti vodi pogovore in oblikuje 
interkulturne odnose v imenu 
koroških Slovencev. V 
tem primeru zastopnik ni več 
lutka zunajnarodnih interesov.

Nerazumljivo mi je, da ZSO 
in njene včlanjene organizacije 
odklanjajo slovenski parla
ment. Pri številnih občnih zbo
rih ZSO in SPZ sta organiza
ciji vedno poudarjali nad
strankarsko, da lahko brez 
ideološke ožine zastopata 
narodne interese. V sloven
skem parlamentu jih lahko 
zastopajo legitimno in v 
poglobljeni obliki. Prav tako 
je nerazumljivo, da parlament 
odklanjajo izbrani slovenski 
socialdemokratski zastopni
ki. Prav delavski razred - 
zastopan v socialdemokrat
ski stranki - je imel največjo 
korist, ko je bila uvedena splo
šna volilna pravica. S pomočjo 
volitev so prišli do oblasti in do 
izboljšanja delavskih pogojev. 
Tudi slovenski socialdemo
krati naj bi v slovenskem par
lamentu dokazovali svojo moč 
ali nemoč.

Predsednik ZSO dr. Marjan 
Sturm uporablja v božični šte
vilki Slovenskega vestnika 
etnično homogenizacijo, 
etnično polarizacijo in nacio
nalistične ekscese na vzhodu 
in jugovzhodu za indirekten 
dokaz proti slovenskemu par
lamentu. Vzrok za 
nacionalistične izgrede v 
nekdanjih komunističnih drža
vah ni postopna demokratiza
cija teh družb, temveč deset
letna diktatura ene stranke, ki 
je onemogočila pluralistično 
družbo. S tem pa je preprečila 
konkurenčnost strank, delitev 
oblasti, pluralistično kontrolo 
in vzgojo državljana k samo
stojnemu soodločanju in k 
pravilnemu reševanju konflik
tov v okviru demokratičnih 
pravil.

Tudi koroškega Slovenca v 
Celovcu ne imejte za 
neumnega, ki ni zmožen vzeti 
usode v svoje roke. Ne želi si 
več varuštva central, temveč 
soodločanje o svoji usodi, na
rodnostni politiki!

Dr. Peter Fantur, Ledince

Kotmara vas: 
višji prispevki

Redni proračun 1993 za 
občino Kotmaro vas znaša v 
dohodkih in izdatkih 
25,328.000 šil, izredno pa 
zaenkrat 500.000 šilingov (na
kup nove računalniške napra
ve). Občino Kotmaro vas 
čakajo v naslednjih letih večja 
bremena (gradnja otroškega 
vrtca in seveda tudi vzdrževa-. 
nje, popravila in asfaltiranje 
cest in poti, kanalizacija). 
Upati je, da bo za vse načrte 
mogoče najti tudi potrebna 
denarna sredstva in podpore.

Važna točka seje v ponede
ljek, 28. decembra 1992, je 
bilo poročilo nadzornega 
odbora: zaradi pobud urada za 
nadzor občin je bilo to poročilo 
(o dveh sejah nadzornega 
odbora) precej obširno. 
Občinski delavec stane na uro 
220 šil. (doslej 230), stroj pa 
kot doslej 440. Izposojnina za 
priklopnik stane dnevno 100 
šil., za napravo za cepljenje drv 
100 (mala) oz. 200 (velika), za 
škarje za strižanje živine 100 in 
za brizgalno za beljenje tudi 
100 šil. Voda se bo podražila 
na 11.55 šil. za kubni meter 
(doslej 9,35; za kmete s 7 na 
8,65 priključek na občinski 
vodovod na 22.464 za 100 m2 
(doslej 15.140; odslej bo pri
spevke treba letno prilagajati 
po inflacijski stopnji). Tudi 
kanalarina bo stala 11.55 šil za 
kubik (doslej 9.35). Podražil se 
bo odvoz smeti (vreča za 60 
litrov s 35 na 49, kanta 120 1 z 
61 na 85, kanta 240 1 s 102 na 
143, kanta 1100Is416na582). 
Priključek na kanalizacijo bo 
znotraj istega odseka stal ena
ko.

Za načrtovanje otroškega 
vrtca je predvidenih 500.000 
šilingov. Pri kotmirski Raiki 
ima občina kredit na tekoči 
račun v višini 500.000 šil. po 
9.25 odstotka obresti. Nadalje 
je občinski odbor sklenil nasta
vitveni načrt za leto 1993, ure
dil personalno zadevo in odo
bril prenamembe.

Ob koncu seje je župan 
Hugo Götzhaber prebral pred
log odbora za kmetijstvo, naj 
občina pri načrtovanju otro
škega vrtca poskrbi za možnost 
kurjave na leberje (sekance) - 
s to kurjavo bi mogli ogrevati 
več stavb.

Božičnica je bila pri Pru- 
šniku v Šentkandolfu.

Zahvala Caritas
V preteklem letu so 

mnogi s svojimi darovi v 
denarju in blagu, s sodelo
vanjem in aktivno dobrotlji
vostjo pomagali Caritasu 
blažiti mnogotere stiske lju
di. Koroški Caritas izreka 
vsem darovalcem prisrčen 
boglonaj.

Veliko sreče in veselja v 
novem letu želi

dr. Viktor Omelko, 
direktor Caritasa
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Kaj je novega 
pri SAK?

V zimskem času nogo
metaši v glavnem oprav
ljajo lahke treninge, da 
ne izgubijo kondicije, in 
sodelovanje na različnih 
turnirjih v malem nogo
metu v dvorani. Tudi 
nekateri igralci SAK so 
se udeležili turnirja v 
Šentvidu in Wolfsbergu. 
To je zanje ugodna mož 
nost, da ohranijo spret
nost v igri z žogo. Poleg 
teh turnirjev trenutno 
teče zimski prestopni rok

Slovensko športno 
društvo „Obir“ pri
reja v nedeljo, 10. 
jan. 1.1.
Sankarsko tekmo 
za Pokal Obir

Tekmovanje bo 
potekalo po Moz- 
ganovi cesti v 
Lepeni.
Izdaja startnih šte
vilk do 11.30 pri 
Raztočniku. Start 
ob 12. uri.

(do 30. januarja), v kate
rem imajo klubi mož
nost, da pridobijo še 
kakega igralca. Vendar 
se tokrat na prestopnem 
področju ne dogaja kaj 
bistvenega. Klubi koro
ške lige so se v glavnem 
že sprijaznili s tem, da 
nimajo več možnosti za 
osvojitev naslova prvaka, 
zato tudi nočejo investi
rati v nakup novih igral
cev. SAK skuša pridobiti 
od nogometnega kluba 
Pliberk Christiana Wöl- 
bla, ki je v sezonah 86/87 
in 87/88 že igral za SAK 
in nato prestopil k Pliber
ku. Z Wölblom se funk
cionarji SAK že dalj 
časa pogovarjajo, s pli- 
berškim klubom pa se 
bodo v prihodnjih dneh.

Dolgoletni sekcijski 
vodja Albin Waldhauser 
je zaradi poklicne preo
bremenjenosti za pol leta 
oddal funkcijo, njego
vega naslednika pa bo 
SAK določil ob koncu 
januarja.

Smučarski skoki
ŠK Zahomc

Zahomški skakalci so 
se na zadnjih tekmovan
jih v starem letu dobro 
odrezali.

V Vrbi je zmagovalec 
dneva postal mladinec 
Thomas Kuglitsch, na
dalje pa so v svojih skupi
nah zmagali še Robert

Moser, Florian Riefen- 
thaler in Franci Wiegele.

Tudi pri otrocih in šo
larjih so varovanci tre
nerja Franca Wiegeleta 
med najboljšimi. Pri naj
mlajših (otroci II) je bil 
uspešen Hanzi Millonig, 
pri šolarjih II pa je F. 
Riefenthaler zasedel 2. 
mesto.

Tenis v invalidskih vozičkih
V Beljaških toplicah bo letos od 23. do 19. avgusta 

svetovno moštveno prvenstvo tenisačev v invalidskih 
vozičkih. Tovrstno tekmovanje bo v Avstriji organizi
rano prvič, sicer pa bo že sedmo po vrsti. Invalidi se 
bodo pomerili v okviru tekmovanja za svetovni pokal 
v tej teniški panogi. Predstavitev tega invalidskega 
športa pa bo v petek, 15. januarja v Celovcu v okviru 
sejma Paracelsus.

Odlični Andreas Goldberger
Mladi avstrijski skaka

lec je bil na novoletni 
skakalni turneji iz tekme 
v tekmo boljši. Na za
ključni tekmi pa je „eks
plodiral“. Z dvema iz
enačenima skokoma je 
postal zmagovalec dneva 
in skupni zmagovalec no
voletne turneje. Prema
gal je tudi znamenitega

Japonca Kasaia, ki je v 
prvi seriji skočil daleč 
preko kritične točke ska
kalnice v Bisc hofshofnu 
in pristal pri 127,5 me
trov. Opazni na turneji so 
bili tudi slovenski skakal
ci, ki so se kar štirikrat 
uvrstili med prvo desete
rico, Franci Petek pa je 
na zadnji tekmi osovjil 
deveto mesto.

ZA NAŠE PLANINCE

Tri planinske obletnice
Slovenski planinci na 

Koroškem letos praznu
jemo kar tri planinske 
jubileje - 100-letnico 
osrednjega Slovenskega 
planinskega društva v 
Ljubljani, 40-letnico 
obnovljenega društve
nega delovanja na Koro
škem in 25-letnico posta
vitve planinske posto
janke Koče nad Arihovo 
pečjo na Bleščeči. Pri 
obeh omenjenih koro
ških društvenih obletni
cah gre predvsem za 
tesno planinsko sorod
stveno slavje. Sorod
stveno zato, ker je naše 
planinsko društvo v 
Celovcu potomec nekda
nje ziljske in koroške 
podružnice (ustanovljeni 
leta 1900 oziroma 1907) 
pred 100 leti ustanovlje
nega Slovenskega planin
skega društva v Ljublja
ni.

Prva svetovna vojna je 
prekinila delovanje obeh 
podružnic SPD, kate

rima je vsa leta obstoja 
načeloval deželni, nato 
pa državni poslanec 
Franc Grafenauer. V ple
biscitnem času so za kra
tek čas delovale še tri 
podružnice SPD s sedeži 
v Pliberku, Velikovcu in 
Borovljah, potem pa je 
organizirano planinstvo 
na Koroškem zamrlo. 
Šele leta 1947, po drugi 
svetovni vojni, ko je bila 
ustanovljena Slovenska 
fizkulturna zveza, sedaj 
Slovenska športna zveza, 
so naši planinci spet orga
nizirano nastopili kot 
planinska sekcija, ki jo je 
vodil Lubo Urbajs. Šest 
let pozneje, leta 1953, pa 
je bilo na pobudo treh 
takrat najbolj navduše
nih planincev - Frančka 
Rehsmana, Staneta 
Šelandra in Luba 
Urbajsa - leta 1900 zapo- 
četo društveno delovanje 
spet obnovljeno, tokrat z 
imenom Slovensko pla
ninsko društvo Celovec/

Slowenischer Alpenve
rein Klagenfurt. Na 
ustanovnem oz. obnovit
venem občnem zboru 11. 
januarja pred 40 leti je bil 
izvoljen sledeči upravni 
odbor: Lubo Urbajs
(predsednik), Tonči 
Miklavčič (podpredsed
nik), Danilo Küpper (taj
nik), Franci Brežjak (bla
gajnik) Kristi Lajčahar, 
Andrej Jelenik, Feliks 
Smolnik, Stanko Šelan- 
der in Tinca Lapuš, sedaj 
Inzko. V nadzornem 
odboru pa so bili Franci 
Zwitter (predsednik), 
Micka Košat, sedaj 
Miškulnik, in Lojz 
Galob.

V teh 40 letih obnov
ljenega planinskega dru
štva, ki pa je dejansko 
staro že 93 let (eno naj
starejših društev na 
Koroškem), smo doživeli 
lepe - postavili smo pla
ninsko postojanko Kočo 
nad Arihovo pečjo na 
Bleščeči - in tudi nepri

jetne čase, ko smo se 
morali boriti za njeno 
ohranitev, ker so nam jo 
hoteli vzeti. No, letos ta 
koča obhaja 25-letnico 
obstoja. Torej spet po
vod, da jo bo treba na 
kak način urediti še bolj 
privlačno in v ponos šte
vilnim obiskovalcem.

In še k 100-letnici 
osrednjega Slovenskega 
planinskega društva, 
ustanovljenega 27. 
februarja leta 1893. 
Duhovnik Janko Mlakar, 
ki se je ukvarjal z zgodo
vino tega društva, je v 
zvezi z ustanovitvijo dru
štva zapisal, da ni bilo 
ustanovljeno zgolj iz nav
dušenja za planine, mar
več v prvi vrsti kot 
obramba proti nem
škemu valu, ki je grozil 
slovenski zemlji. Ta zna
čaj ima naše planinsko 
društvo v neki meri še 
danes, saj še vedno 
ponemčujejo naša doma
ča imena sedaj predvsem 
ustanove, ki se ukvarjajo 
s tujskim prometom.

Slovenska športna zveza vabi 
v zimskih počitnicah na

Smučarski tečaj v Aprici
V zimskošportnem centru v severni Italiji 

(Lombardija).
Trajal bo od nedelje, 14., do sobote, 20. 

februarja 1993.
Udeleženci bodo bivali v hotelu Ginepro, v 

neposredni bližini vlečnic in vzpenjač. Rezervi
ranih je 40 mest.

Odhod iz Celovca bo 14. 2. ob 8. uri izpred 
Zvezne gimnazije za Slovence, povratek pa 20. 
2. do 18. ure.

Cene: (5 polnih penzionov, 1 polovični pen
zion, 5-dnevna vozovnica - za otroke ni popu
sta, prevoz z avtobusom, šola smučanja ali 
snowboardinga - deske da na voljo firma Elan 
na Brnci)

odrasli-4.700 šil.; 
otroci do 12 let - 4.600 šil.; 
otroci do 6 let - 4.100 šil.

V dopoldanskih urah se bodo tečajniki lahko 
udeležili izletov, pouka smučanja ali snowboar
dinga pod strokovnim vodstvom prof. Antona 
Malleja, Kristijana Zeichna, Richarda Kunčiča 
in Danila Prašnika.

Prijave z naplačilom 1.000 šil sprejema Poso- 
jilnica-Bank Celovec, Bahnhofstraße 1, konto 
štev. 1-03.029.113. Prijave bodo upoštevane po 
vrstnem redu.

Smučanje - Zlata lisica
V sredo se je na Mari

borskem Pohorju konča
lo dvodnevno tekmovan
je v svetovnem pokalu in 
za Zlato lisico. Na odlič
no pripravljeni progi je v 
torek v veleslalomski 
konkurenci zmagala 
Francozinja Carol Merle, 
druga je bila Avstrijka 
Anita Wächter in tretja 
Švicarka Vreni Schnei
der. Relativno velik 
uspeh je dosegla tudi Slo
venka Špela Pretnar, ki 
je z visoko startno števil
ko 48 dosegla odlično 14. 
mesto.

V slalomu je suvereno 
osvojila svojo 20. zmago 
Švicarka Vreni Schnei
der, druga je bila Novo- 
zelandčanka Cobergerje- 
va, tretja pa Italijanka 
Compangoni. Avstrij -
skim smučarkam ni šlo 
najbolje (najboljša Sal- 
venmoserjeva na 6. 
mestu), za kar so komen
tatorji brž namigovali na 
morebitno krivdo sloven
skega trenerja Filipa 
Gartnerja. Urška Hrovat 
je po odličnem osmem 
mestu v prvi vožnji v 
drugi izpadla.

Slovenski športnik leta je 
strelec Rajmond Debevec

Ob zaključku leta so slovensko zastavo na čelu 
športni novinarji izbrali tekmovalcev na letošnjih 
najboljšega športnika olimpijskih igrah v Bar- 
Slovenije. Prvo mesto je celoni, kjer pa mu je me- 
osvojil strelec Rajmond dalja zaradi prevelike od- 
Debevec, ki je bil ob za- govornosti spodletela, v 
ključku leta 1991 razgla- finalu za svetovni pokal 
šen za najboljšega strelca pa je le spet blestel, 
sveta. Debevec je nosil


